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ACTA DE SESSIÓ ORDINÀRIA DEL PLE DE L'AJUNTAMENT 

Mislata, 28 de juny de 2018    

Hora: 20:00 hores 

 
Per a procedir a la celebració de la sessió ordinària, degudament convocada, 

es reuneixen en sessió pública, presidida pel Sr. alcalde, CARLOS FERNÁNDEZ 
BIELSA, les regidores i els regidors: 

 MARÍA LUISA MARTÍNEZ MORA 
 JOSEFA LUJÁN MARTÍNEZ   
 JOSÉ LUIS GARCÍA GARCÍA 
 ALFREDO CATALÁ MARTÍNEZ 
 CARMEN LAPEÑA BUENO 
 JOSÉ FRANCISCO HERRERO MONZÓ 
 TERESA PEÑARRUBIA GIL  
 ANTONIO ARENAS ALMENAR 
 ANA MARÍA JULIÁN RUIZ 
 JOAQUÍN MORENO PORCAL 
 MARÍA CARMEN TARÍN DARROCHA 
 JAVIER SANTÉS ALPUENTE 
 DOLORES HORTELANO RAMÓN 
 JAIME LÓPEZ BRONCHUD 
 JOSEFINA SÁIZ GÓMEZ 
 ANTONIO SANCHIS NAVARRO 
 ALEJANDRO MARTÍNEZ MONTORO 
 FERNANDO GANDÍA ESCORIHUELA 
 JAVIER GIL I MARÍN 
 JOSÉ MARÍA GONZÁLEZ MURGUI 

 
 Assistits per Luis Ramia de Cap Salvatella com a secretari de la Corporació, 
assisteix l'interventor, Gustavo Segura Horta. 
 
 A instàncies del Sr. alcalde, es guarda un minut de silenci per les dones 
víctimes de violència de gènere que s'han produït durant el mes de juny. 
 
  
 1. APROVACIÓ DE L'ESBORRANY DE L'ACTA DE LA SESSIÓ 
CELEBRADA  EL DIA 31 DE  MAIG DE 2018 
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 De conformitat amb allò que disposa l'article 91.1 del vigent Reglament 
d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, se sotmet per la 
Presidència a consideració de la Corporació l'esborrany de l'acta de la sessió 
celebrada per l'Ajuntament Ple el dia 26 d'abril de 2018, que han sigut remesa als 
portaveus dels grups polítics, segons disposa l'article 80.2 del citat text legal. 
 
 Sotmesa a votació l'acta de la sessió ordinària celebrada per l'Ajuntament Ple el 
dia 31 de maig de 2018, s'aprova per unanimitat. 
 
 2. CONEIXEMENT DE L'INFORME ANUAL DE SEGUIMENT DEL PLA DE 
REDUCCIÓ DE DEUTE 2017-2018, REFERIT A 31 DE DESEMBRE DE 2017, EMÉS 
PER LA INTERVENCIÓ MUNICIPAL 
 
 Es dona coneixement de l'informe anual de seguiment del Pla de Reducció del 
deute emés per la Intervenció Municipal, que es transcriu a continuació: 
 
 “INFORME D'INTERVENCIÓ 527/2018 
 
 Assumpte: Informe anual seguiment Pla de Reducció de Deute 2014-2018. 
 
  ANTECEDENTS 
 
 En l'exercici 2014 es va refinançar la cartera del deute, formalitzant 
l'Ajuntament un Pla de Reducció del Deute 2014-2018. Aquest pla va ser autoritzat per 
l'Òrgan de Tutela Financera de la Comunitat Autònoma, en data 12 de juny de 2014, 
per un import de 7.896.754,18€, segons el següent detall: 
 
1. BBVA, SA per import de 3.559.978,47€ 
2. BBVA, SA per import d'1.807.904,62€ 
3. BANKIA per import de 877.477,67€ 
4. LA CAIXA per import de 1.651,393,42€ 
5. LA CAIXA per import d'1.000.000,00€ 
6. CAIXA POPULAR per import de 2.850.408,27€ 
 
 De conformitat amb la DA 74 de la LPGE2014, d'aplicació en el refinançament 
de deute públic, ha d'emetre's un informe anual del compliment del pla de reducció de 
deute (ràtio d'endeutament superior al 75%), i presentar-lo al Ple de la corporació local 
perquè en prenga coneixement, i el corresponent a l'últim any d'aquells plans haurà 
de, a més, remetre-ho a l'òrgan competent de l'Administració Pública que tinga 
atribuïda la tutela financera de les entitats locals, per la qual cosa en virtut d'això 
s'emet el següent 
 
INFORME 
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 Primer. SITUACIÓ ACTIUS FINANCERS A 31/12/2017 
 
 Es va concertar una operació de Tresoreria (curt termini), amb el Banc 
Santander per a cobrir necessitats temporals de Tresoreria (Exp): 83/2017, per import 
de 2 milions d'euros (DECRET N° 929 /2017). Aquesta operació es va cancel·lar en 
data 15 de juliol de 2017. 
 
 Així mateix, es van realitzar expedients de refinançament de préstecs de 
prudència financera. 
 
PRIMER: EXP 913/2016 
1) Acord de Ple 29 de desembre de 2016 d'adjudicació contracte17 de Gener de 2017: 
Banc Sabadell:- Lot N° 5 
Import euros- 877.477,67 EUROS 
Anys de Préstec: 10, 
Manca: 0 anys, 
Amortització Anual: 12 
Import Pendent actualment: de 643.483,43 euros 
Data Finalització Amortització: 16 ABRIL DE 2024 
Cost màxim prudència finançara: 58 PB + Euribor Anual 
 
2) Acordar la cancel·lació dels següents préstecs subscrits amb les entitats bancàries 
pels imports pendents a la data de la subscripció dels préstec de l'apartat primer 
prèvia autorització de l'Òrgan de tutela financera de la GV, amb  les següents 
condicions: 
 
A} LOT Núm. 5. Préstec BANKIA 15498797/35. Subscrit en data 16/04/2014: 
 
Import euros: 877.477,67 EUROS 
Tipus d'Interés Euribor Anual + 3,25%, 
Anys de Préstec: 10, 
Manca: 0 anys, 
Amortitzacions Anuals: 12 
Import Pendent actualment: de 643.483,43 euros 
Data Finalització Amortització: 16 ABRIL DE 2024 
 
SEGON: Exp 662-17 
DECRET N° 3591/2017- ADJUDICACIÓ 
SUBSTITUCIÓ A PRUDÈNCIA FINANCERA 
 
1) Acordar l'aprovació de l'adjudicació del préstecs següents: 
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Primera: LOT N° 1 Préstec BANC SANTANDER: 
 
Import Inicial: 794.693,39 euros- 
Tipus Euribor trimestral + 0,90%. 
Anys de Préstec 21. 
Amortitzacions: 4 anuals. 
Import pendent actualment: 247.672,18. 
Data finalització Amortització: 13 d'agost 2032 
 
Segon: LOT N° 2-Préstec LIBERBANK- CAIXA CASTELLA-LA MANXA: 
Import de 546.000 euros- 
Tipus d'Interés Euribor trimestral + 0,56% 
Anys de Préstec: 9,5 
Amortitzacions anuals: 12. 
Import pendent actualment: 381.890,88 euros 
Data finalització amortització: 1 de gener de 2024 
 
Tercer: LOT N° 4- Préstec CAJAMAR: 
Import d'1.807.904,54 euros 
Tipus d'Interés- Euribor Anual+ 0,838%, 
Anys de préstec: 14, 
Liquidacions trimestrals. 
Import pendent actualment: 1.549.632,46 euros  
Data finalització amortització: 3 de juliol 2029 
 
2) Acordar la cancel·lació dels següents préstecs subscrits amb les entitats bancàries 
pels imports pendents a la data de la subscripció dels préstec de l'apartat anterior, 
amb les següents condicions: 
 
LOT Núm. 1 Préstec Banc Sabadell: 
Import Inicial: 794.693,39 euros- 
Tipus Euribor trimestral + 2,00. 
Anys de Préstec 21. 
Manca: 2 anys. 
Amortitzacions: 4 anuals. 
Import pendent actualment: 247.672,18. 
Data finalització amortització: 13 Agost 2032. 
Cost màxim prudència financera: 126,67 PB + Euribor trimestral 
 
 
LOT Núm. 2 Préstec La Caixa: 
Import de 546.000 euros- 
Tipus d'Interés Euribor trimestral + 4,5%, 
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Anys de Préstec: 9,5 
Manca: 0 anys,  
Amortitzacions Anuals: 12. 
Import pendent actualment: 381.890,88 euros 
Data finalització amortització: 1 de gener de 2024 
Cost màxim prudència financera: 62,75 PB + Euribor trimestral 
 
LOT Núm. 4 Préstec BBVA: 
Import d'1.807.904,54 euros- 
Tipus d'Interés- Euribor Anual+ 3,75%, 
Anys de Préstec: 14, 
Manca: 1 any 
Amortitzacions Anuals: 1. 
Import pendent actualment: 1.549.632,46 euros 
Data finalització amortització: 3 de Juliol 2029 
Cost màxim prudència financera: 84 PB+ Euribor Anual 
 
A 31 de desembre de 2017, totes les operacions de préstec formalitzades estan 
disposades. 
 
Al respecte del refinançament dels préstecs inclosos en el Pla de Reducció de Deute 
2014-2018, l'import pendent a data 31 de desembre de 2016, és el següent: 
 
BBVA SA, import de 3.305.694,29 euros. 
BBVA SA, import d'1.678.768,50 euros. 
BANKIA, import actual de 643.483,43 euros 
LA CAIXA (actualment en Liberbank parcialment per  refinançament a prudència 
financera) import actual 1.288.383,12 euros. 
LA CAIXA, import actual és de 870.967,74 euros. 
CAIXA POPULAR, import actual és de 2.435.243,37euros. 
 
 L'import pendent d'amortització a 31 de desembre és de 21.411.747,41 euros. 
Dels quals 17.414.849,19 € són d'operacions privades amb entitats de crèdit i 
3.996.898,23 € de FFPP, constant actualitzats les dades anteriorment detallades en la 
CIR local. 
Segon.- ESTABILITAT PRESSUPOSTÀRIA A 31/12/2017. 
 
 D'acord amb el que es disposa en l'art. 16.2 del Reial decret 1463/2007, de 2 
de novembre, pel qual s'aprova el reglament de desenvolupament de la Llei 18/2001, 
de 12 de desembre, d'Estabilitat Pressupostària, en la seua aplicació a les entitats 
locals, la Intervenció municipal elevarà al Ple un informe sobre el compliment de 
l'objectiu d'estabilitat de la pròpia entitat local, i en virtut d'això es va emetre l'Informe 
191/202018, havent de destacar-se les magnituds següents: 
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 La capacitat/necessitat de finançament és la diferència entre els imports 
pressupostats i liquidats en els capítols 1 a 7 dels estats d'ingressos i els capítols 1 a 7 
de l'estat de despeses, després de l'aplicació dels ajustos descrits relatius a la 
valoració imputació temporal, exclusió o inclusió dels ingressos i despeses no 
financeres. 
 
 

Ingrés  
no financer 

Gasto  
no financer 

Ajustes 
pròpia 
entitat 

Ajustos per 
operacions 
internes 

Cap/Nec 
Financ 
Entitat 

 
29.238.749,70 
 

 
25.788.650,
53 

 
- 
1.139.8
64,06 

 
0 

 
2.310.23
5,11 

 
 La suma ajustada dels capítols 1 a 7 d'ingressos, és major, a la suma de els 
capítols 1 a 7 de l'estat de despeses, després estem en una situació d'estabilitat 
pressupostària. L'indicador d'estabilitat pressupostària s'entén com el superàvit o 
dèficit no financer en termes de capacitat futura d'endeutament i variable clau per a 
l'equilibri i capacitat financera de l'entitat local.  
 
* Sistema francés de matemàtica financera  
 

 

Drets liquidats operacions corrents 
 
29.178.678,02 

Obligacions reconegudes op. corrents 
 
-24.025.594,45 

O.R. Corrents finançades RTGG 0,00 

ESTALVI BRUT 5.153.083,57 

A.T.A*. Préstecs anteriors 2.587.985,69 

Càrrega financera nou préstec 0,00 

ESTALVI NET 2.565.097,88 

 

 



 

AJUNTAMENT DE MISLATA 
Pl. De la Constitució, 8 

46920 MISLATA (VALÈNCIA) 
WWW.mislata.es 

 

 

 A l'efecte del càlcul del capital viu es tindran en compte totes les operacions 
vigents a 31 de desembre de 2017, inclòs el risc deduït d'avals i incrementat, si escau, 
en els saldos d'operacions formalitzades no disposats i en l'import de l'operació o 
operacions projectades en 2017. 

     
         Deute viu a 31/12/2016 
Entitat Deute a  

curt 
termini 

Emissions 
de deute 

Operaciones 
Entidades de 
Crédito 

Factoring 
sense  
recurs 

Avales 
executats 
reintegrats 

Altres  
operacions 
crèdit 

Amb Adm. 
Públiques 
(FFPP) 
 

Total deute 
viu a  
31/12/2017 

17-46-169-AA-000
Mislata 
Total Corporació Local

 

0,00 
 
0,00 

0,00 
 
0,00 

15.258.441,96 
 
15.258.441,96 

0,00 
 
0,00 

0,00 
 
0,00 

0,00 
 
0,00 

3.382.720,14 
 
3.382.720,14 

18.641.162 
 
18.641.162 

 
     
RELACIÓ CAPITAL VIU 
 

Capital viu operacions llarg termini 18.641.162,10 

Capital viu operacions curt termini  

Drets Liquidats operac.corrents 29.178.678,02 

Percentatge 63,89% 

 

 
 Regla de la despesa. L'acord del Govern pel qual, conforme al que s'estableix 
en l'article 15 de la Llei orgànica 2/2012, de 27 d'abril, d'Estabilitat Pressupostària i 
Sostenibilitat Financera, es fixen els objectius d'estabilitat pressupostària i de deute 
públic per al conjunt d'Administracions Públiques i de cadascuns dels subsectors per 
al període 2015-2017 i el límit de despesa no financera del Pressupost de l'Estat per a 
2017, concreta la taxa de referència de creixement del Producte Interior Brut de mig 
termini de l'economia espanyola (Regla de la Despesa) en el 2,1% per a l'exercici 
2017. 
 
 A l'efecte del càlcul del límit màxim de despesa no financera per a 2017, s'ha 
considerat els ajustos i càlculs previstos actualment en la "Guia per a la determinació 
de la Regla de la Despesa de l'art. 12 de la Llei 2/2012 d'Estabilitat Pressupostària i 
Sostenibilitat Financera (LOEP)” , d'acord amb la informació remesa al Ministeri 
d'Hisenda i Administracions Públiques. 
 
 

Gasto computable Taxa de referència Augments Gastos i inversions Límit Gasto computable 
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Liquid.2016 
 
-1 

 
 
-2 

Disminucions 
Art.12.4 
3- 

Financerament 
Sostenibles 
-4 

Regla 
Gasto 
-5 

Liquidació 2017 
 
-6 

21.679.513,83 520.308,33 596.886,00 0,00 22.796.708,16 21.694.010,97 

 
 
Diferència entre “Límit de la Regla de la Despesa” i la “Despesa 
computable Liq.2017” (5)-(6) 

1.102.697,29 

% Increment despesa compputable 2017 s/2016 0,06% 

 
 LA CORPORACIÓ LOCAL COMPLEIX AMB L'OBJECTIU DE LA REGLA DE 
LA DESPESA. 
 
 Amb tot allò exposat, es considera que és tot allò que cap informar sobre 
aquest tema, a les finalitats i efectes previstos per la normativa d'aplicació”.  
 
 La Corporació queda assabentada. 
 
 3. APROVACIÓ DE LA PROPOSTA DE FESTIVITATS LOCALS PER A 2019 
 
 Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i 
Benestar Social, favorable a l'aprovació de la proposta de festivitats locals per a 2019, 
així com de l'esmena presentada per Alcaldia, amb registre d'entrada 15443. 
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González Murgui, i 
diu que, vista la proposta inicial i l'esmena d'Alcaldia, el seu grup votarà en sentit 
positiu. 
 
 No es produeixen més intervencions. 
 
 Conclòs el debat, se sotmet a votació l'esmena d'Alcaldia que s'aprova per 
unanimitat de la Corporació. 
 
 A continuaciós, se sotmet a votació el fons de l'assumpte i el Ple de 
l'Ajuntament, per unanimitat dels seus membres, adopta el següent acord: 
 
 Vist l'escrit remés a aquest Ajuntament per la Conselleria d'Economia 
Sostenible, Sectors Productius, Comerç i Ocupació en data 18 de maig, sol·licitant que 
per l'Ajuntament de Mislata es proposen dues festivitats locals per a 2019. 
 
 S'acorda: 
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 Primer: Proposar els dies 29 d'abril (Sant Vicent Ferrer) i 2 de setembre (Nostra 
Sra. dels Àngels) com a festes laborals de caràcter local en 2019. 
 
 Segon: Remetre el present acord a la Conselleria competent per raó de la 
matèria. 
 
 4. MOCIÓ DEL GRUP CIUDADANOS-MISLATA PERQUÈ L'AJUNTAMENT 
DE MISLATA REALITZE LES ACCIONS OPORTUNES PERQUÈ EL SEU VEÏNAT 
PUGA GAUDIR EN DIRECTE DE LA RETRANSMISSIÓ DE LUCÍA DI 
LAMMERMOUR EL PRÒXIM DIA 1 DE JULIOL 
 
  Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González Murgui i 
diu que la idea del seu grup era retrasmitir per streaming aquesta òpera a causa de la 
celebració del 200 aniversari del Teatre Real de Madrid, però que atés que en 
l'informe tècnic que va sol·licitar s'assenyala que per qüestions humanes i tècniques 
és inviable aquesta operació, sol·licita la retirada de la moció.  
 
 5. MOCIÓ DEL GRUP COMPROMÍS PER MISLATA PER A l'ELIMINACIÓ DE 
LA TAXA ROSA I LA BONIFICACIÓ DE PRODUCTES D'HIGIENE FEMENINA 
 
 Es dona compte del dictamen de la comissió informativa i de control d'Interior i 
Benestar Social favorable a l'aprovació de la moció del grup Compromís per Mislata 
per a l'eliminació de la taxa rosa i la bonificació de productes d'higiene femenina. 
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Compromís per Mislata, Sr. Gil i Marín i llig 
els punts d'acord que proposa la moció.  
 
 Pren la paraula el portaveu del grup Ciudadanos-Mislata, Sr. González Murgui, i 
explica que la taxa rosa és el preu afegit que s'aplica als productes destinats al públic 
femení, a pesar que les seues característiques siguen idèntiques a altres destinats al 
públic masculí. Diu que va saltar la notícia el dia 5 de maig que el Ple del Consell 
havia acordat instar el Govern a avaluar la incidència de la coneguda “taxa rosa”, que 
encareix el preu dels productes segons si estan destinats a homes o a dones, així com 
a reduir l'IVA dels productes d'higiene femenina, malgrat tractar-se de béns de primera 
necessitat i no d'un luxe. 
  
 Prossegueix dient que per aquest motiu se sol·licita la realització d'un estudi per 
a avaluar l'impacte econòmic i social tot i que es coneix l'existència d'aquesta pràctica 
abusiva, es desconeix el seu abast i les conseqüències o repercussió que aquesta 
taxa té per a les dones i la seua economia domèstica. 
  
 Assenyala que l'actual govern de Pedro Sánchez s'està plantejant acabar amb 
la “taxa rosa”, com ha anunciat la ministra d'Hisenda, María Jesús Montero, qui diu 
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que ho contempla fonamentalment per qüestions de discriminació. Afirma que la 
rebaixa suposaria anar del 10% actual, no del 21% com diu el Govern del Botànic, al 
4%. Afig que a Canàries es va eliminar aquest impost, per la qual cosa no és 
comprensible que continue vigent a la resta d'Espanya. 
 Prossegueix dient que tant de bo aquesta promesa del govern siga realitat i la 
taxa rosa deixe de ser una càrrega per a les dones pel fet del seu gènere, i afig que 
l'ONG FACUA demana que s'imposen multes als supermercats Lidl, Dia i Carrefour 
per la venda de maquinetes d'afaitar per a dones que són sensiblement més cares 
que les destinades als homes. 
 Per això, diu, el seu grup desitja que el govern de Pedro Sánchez es prenga de 
debò la lluita contra la “taxa rosa” i la rebaixa de l'IVA en els productes d'higiene 
femenina com compreses i tampons per a no gravar les dones pel fet de ser-ho, tal 
com ha expressat en el Congrés la ministra d'Hisenda, María Jesús Montero, que 
també ha apuntat la seua intenció de baixar l'IVA a productes culturals per a 
incentivar-ne el seu consum, així com també a productes com bolquers per a adults, 
preservatius i productes destinats a dependents. 
 Finalitza dient que el seu grup votarà a favor de les mocions, amb 
independència de qui les presente, quan són beneficioses per als interessos dels 
ciutadans. 
 Pren la paraula el Sr. Gil i Marín i diu que dimecres passat la ministra 
d'Hisenda, en la seua intervenció en la sessió de control, es va comprometre a 
estudiar la possibilitat de baixar l'IVA dels productes culturals, i també dels productes 
d'higiene femenina, iniciativa molt valorada pel grup Compromís, que en aquesta 
legislatura està posant sobre la taula mesures concretes per a acabar amb la 
desigualtat entre homes i dones. 
 Prossegueix dient que es tracta de declaracions, i que cal recordar les paraules 
de Pedro Sánchez sobre la reforma del finançament autonòmic valencià, i quins han 
sigut les últimes sobre el tema. Espera, diu, que en aquesta ocasió no passe el mateix 
i no li ho hagen de recordar a la ministra. 
 Assenyala que cal explicar la taxa rosa perquè tothom sàpia de què s'està 
parlant. En primer lloc, diu, no s'està parlant d'un tribut, sinó de l'augment del preu dels 
productes destinats a les dones. Com a exemple, diu que l'altre dia passava per un 
supermercat i va poder comprovar que una crema depilatòria per a home tenia un 
preu de 4,05€, mentre que la mateixa crema, d'igual marca i quantitat, destinada a 
dones  tenia un preu de 4,85€. 
 Continua donant lectura a part de l'exposició de motius de la moció i assenyala 
que el Consell ha instat el Govern central, quan governava el Partit Popular, al fet que 
revisara la taxa rosa i, dirigint-se al Sr. González Murgui, li diu que fins al 2012, any en 
el qual van passar al 10%, els productes d'higiene femenina estaven gravats amb el 
21% d'IVA.  
 Finalitza demanant el vot favorable de tots els grups. 
 Pren la paraula el portaveu del grup Popular, Sr. López Bronchud, i anuncia el 
vot favorable del seu grup, atés que cal eradicar qualsevol indici de desigualtat, i 
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aquesta “taxa  rosa” ho és. Afig que és desconeguda, doncs encara que existeixen 
estudis i informes des de l'any 2015, fins als moviments feministes dels últims mesos 
no s'ha posat en valor aquesta qüestió ni ha copat portades dels mitjans de 
comunicació. 
 Afirma que no es tracta d'un tema fútil, atés que discrimina les dones per una 
qüestió de gènere i, en aquest sentit, cal incidir sobre ella i eradicar-la. Afig que estan 
en la palestra altres discriminacions cap a les dones pel fet de ser-ho, com la bretxa 
salarial o la violència de gènere, per la qual cosa es pot tindre la sensació que això és 
alguna cosa que no té importància, però suposa una discriminació cap a la dona pel 
fet de ser-ho des del sector del consum, la qual cosa fa que siga més greu, ja que 
significa pagar un sobrepreu per l'adquisició d'un producte només per ser dona, i 
resulta insolidari i injustificable socialment. 
 Prossegueix dient que dels casos analitzats el 62% discrimina la dona, enfront 
d'un 27% que discrimina els homes. Afig que han de ser les cadenes de distribució les 
que acaben progressivament amb aquest impost de gènere, però també des dels 
governs s'han de prendre les mesures per a acabar amb les desigualtats que provoca 
la taxa rosa i defensar que les taxes no tinguen color.  
 D'altra banda, diu que cal destacar que els impostos d'higiene femenina 
mantenen un impost elevat, quan és innegable que la seua consideració ha de ser de 
productes de primera necessitat, per la qual cosa si el que es vol és tindre un sistema 
més just caldrà proposar una fiscalitat més igualitària per a tots els ciutadans. 
 Repeteix que el grup Popular votarà a favor de la moció en entendre que és un 
pas més contra la desigualtat. 
 Pren la paraula la portaveu del grup PSOE, Sra. Martínez Mora, i diu que la 
moció que es debat posa de manifest que de vegades fins i tot el màrqueting  
comercial pot ser discriminatori. 
 Explica que el fet que existisca una diferència quantitativa en el preu de 
productes i serveis destinats a la dona, que augmenta entre un 20 i un 50% respecte 
dels dirigits als homes, evidència com la discriminació de gènere ha calat en la 
societat capitalista.  
 Assenyala que els organismes internacionals continuen evidenciant la 
diferència salarial entre homes i dones, que ronda el 20%, i, sense dubte, el contingut 
d'aquesta moció suposa un reflex d'aquesta societat, perquè afecta a tot el col·lectiu 
femení, és a dir, a un 54% de la població espanyola, que manté de manera injusta una 
doble discriminació: el sobrecost del producte o servei en xampús, cremes, fulles, 
perruqueria, i no considerar de primera necessitat els productes relacionats amb la 
menstruació, quan és una cosa que afecta a totes les dones. 
 Prossegueix dient que un mateix producte té dos colors diferents, i un d'ells, el 
rosa, destinat a les dones, té un preu més car. Afig que el màrqueting i la 
mercadotécnica conclouen que les dones estan disposades a pagar més pel mateix 
producte, i això, donada la llei de l'oferta i la demanda, dóna origen a la “taxa rosa” 
que no és una taxa sinó un increment camuflat del preu que acaben pagant les dones. 
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 Continua dient que les dones no solament han de bregar amb la “taxa rosa” 
sinó també amb l'IVA de les compreses i tampons, que es graven amb un tipus del 
10% en comptes del 4%, com si tindre la menstruació fora un luxe. 
 Les dones, diu, estan cansades de ser utilitzades com a objectes o productes, i 
es poden recordar campanyes publicitàries en les quals per a intentar incrementar les 
vendes de productes dirigits als homes fan ús de dones. Afig que abans en algunes 
discoteques es deia que les “xiques gratis”, i els xics deien que era una sort, quan 
s'hauria de reflexionar que en aqueixos casos el producte era la dona. 
 Afirma que la sensibilitat que ha de definir el posicionament del seu grup polític 
obliga a reivindicar l'eliminació d'aquesta taxa econòmica, més si cap en un any en 
què en aquest país s'ha posat de manifest la desigualtat per gènere, la qual cosa no 
és compatible amb el seu model social i polític. Afig que aquesta taxa afecta a un 
col·lectiu amb menys capacitat econòmica, entre altres motius per la bretxa salarial i la 
precarietat de l'ocupació. 
 Assenyala que, com a dona i com a mare, aniria més enllà i ampliaria la moció 
a aquells productes que considera de primera necessitat i que afecten als bebés i als 
xiquets de forma diària fins als dos anys aproximadament, perquè els bolquers estan 
subjectes a un tipus del 21%, i l'ús de bolquers no pot considerar-se un luxe. No 
obstant això, diu, no han volgut esmenar aquesta moció que presenta Compromís 
perquè el motiu ja era de suficient calat per a afegir més contingut a la presa d'acords. 
 Explica que l'eliminació d'aquesta taxa rosa i la bonificació de productes 
d'higiene femenina és una prioritat per al govern, i recordaran com el 20 de juny la 
ministra d'Hisenda ja deia que estava en el full de ruta del govern socialista 
d'Espanya. 
 Finalitza dient que cal continuar reivindicant tot allò que afecta les dones. 
 En la seua segona intervenció, el Sr. Gil i Marín diu que tots els grups han 
entés perfectament el tema, i agraeix a tots ells el suport a aquesta moció, que va 
dirigida a eliminar la taxa rosa però que, en el fons, del que parla és de discriminació, i 
les que més la pateixen són les dones, i en el casos en què es produïsca respecte al 
sexe masculí també cal denunciar-ho. Afig que també, com ha manifestat la portaveu 
del grup socialista, entenen que no ha d'aplicar-se el tipus del 21% als bolquers, que 
és un article de primera necessitat. 
 En la seua segona intervenció, el Sr. López Bronchud reitera que es tracta d'un 
tema important i que, en centrar-se en qüestions com la bretxa salarial o la violència 
masclista, sembla que aquestes coses no existeixen, però sí que existeixen i cal 
eliminar-les.  
 Finalitza repetint que el seu grup votarà a favor de la moció i que consideren 
que és una bona notícia que tots els grups hi estiguen d'acord. 
 En la seua segona intervenció, la Sra. Martínez Mora diu que s'està parlant de 
la taxa rosa, però en realitat del que es tracta és de la igualtat de drets i de l'exigència 
de no discriminació de les dones. 
 Afirma que aquest equip de govern ha manifestat el seu compromís amb les 
polítiques d'igualtat que equilibren de forma real i eficaç l'equiparació entre homes i 
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dones, i ha mantingut una posició en defensa de la igualtat salarial, educacional i fins i 
tot en la representació política. Afig que, en aquest sentit, no és casual que set de les 
catorze persones que representen l'equip socialista siguen dones, i tampoc és casual 
que ho siguen les dues tinentes d'alcalde 
 Prossegueix dient que aquest alcalde va ser el primer que va decidir posar al 
capdavant del càrrec de portaveu del govern una dona. Afig que durant el passat 
mandat dos dels tres portaveus eren dones, però la cosa no va durar molt, i li consta 
que la portaveu del grup Popular va deixar de ser-ho sense que la decisió l'haguera 
pres ella. 
 Afirma que es podria dir que aquest alcalde va trencar sostres de cristall a 
l'hora d'assignar delegacions, perquè delegacions com la d'Urbanisme sempre les va 
portar un home i, en aquest cas, la regidora d'Urbanisme és una dona, el mateix que 
passa amb la policia, mentre que en Serveis Socials normalment la portava una dona i 
ara la porta un home. 
 Assenyala que la moció que es debat posa èmfasi en la diferenciació 
econòmica que estigmatitza el sexe femení, la qual cosa no és una cosa merament 
circumstancial sinó una altra ratificació que queda molt per fer en el procés d'igualtat 
real. Afig que cal recordar que a l'octubre de 2016 ja el Partit Socialista va sol·licitar la 
rebaixa del 4% en productes d'higiene íntima, sempre a costa dels pronunciaments de 
la Unió Europea, i en aquell moment, quan es va presentar al Congrés, tots els grups 
van votar a favor excepte el Partit Popular. 
 Continua dient que el vot a aquesta moció de Compromís no solament ha de 
ser unànime, sinó que ha d'enrobustir-se amb les mesures que sí que depenen de la 
pròpia acció política com a representants del poble de Mislata, i ella com a dona, com 
a regidora del Partit Socialista i com mislatera creu en la necessitat de prioritzar les 
polítiques d'igualtat en pro d'una societat més justa i més progressista, igual que 
aquest govern i tot el Ple van apostar pels Plans d'Igualtat, sent un dels primers 
municipis que els han aprovats. 
 Finalitza dient que és necessari avançar encara més en un pròxim futur amb 
totes les accions que s'estan realitzant i sent sempre exigents amb les reivindicacions 
de les dones en aquest municipi i a tot Espanya. 
 
Conclòs el debat, el Ple de l'Ajuntament, per unanimitat dels seus membres, va 
acordar aprovar la següent moció: 
 
 “La Taxa Rosa és l'import que exclusivament paguem les dones per la 
diferència de preu que té en el mercat un producte etiquetat per al públic femení 
respecte d'un d'igual però que no porta aquesta etiqueta. És a dir, l'import superior 
dels productes dirigits a les dones, pel simple fet de ser dirigits a les dones. 
 
 En alguns països europeus, el fet que un producte siga dirigit especialment per 
a dones fa que el seu preu augmente entre un 20% i un 50%, tot i que la qualitat no 
siga superior. Exemple són els xampús, cremes, desodorants o analgèsics que en la 
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seua versió "femenina" són més cars que els comercialitzats per a homes. Sovint 
l'única diferència és que el producte passa a ser de color rosa, com típicament les 
fulles d'afaitar dirigides a dones que són més cares que les dels homes i l'única 
diferència és que són de color rosa -tot i que només per a un 3% de dones aquest siga 
el seu color favorit. 
 
 L'estudi més complet i comprensiu realitzat fins ara va ser elaborat a Nova York 
pel Departament d'Assumptes del Consumidor al desembre de 2015. Després 
d'analitzar uns 800 productes de 90 marques en 24 botigues diferents, l'anàlisi va 
mostrar que hi havia una diferència de preu en el 42% dels béns rellevats.  
 
 En mitjana, les dones van pagar un 7% més que els homes pel mateix 
producte. 
 
 Aquest encariment dels preus, operen sota la hipòtesi o premissa que les 
dones *estan més disposades a pagar més per la seua vestimenta o neteja personal, 
la qual cosa està basada en la construcció d'estereotips de gènere. 
 
 Paral·lelament, en matèria impositiva, en l'estat espanyol els productes 
d'higiene femenina estan gravats amb el 10% d'IVA. Inexplicablement, es considera 
per part l'estat que aquests productes no són de primera necessitat, ja que de forma 
contrària tindrien un tipus de gravamen del 4%. El 2012, es va incloure dins de la 
reforma fiscal la baixada del 21% que estava tributant fins ara, al 10%. Sense deixar 
de ser positiu aquest canvi, no va acontentar ningú. 
 
 Cada dona ens gastem de mitjana uns 355€ a l'any en la compra de productes 
d'higiene relacionats amb el cicle menstrual, la qual cosa multiplicat durant més de 30 
anys de la seua vida, sumaria un total de 10.650 €. Tenint en compte que són béns de 
primera necessitat, com el pa o la llet és, sense cap tipus de dubte, un greuge 
comparatiu cap a les dones, les quals, ja patim una renda salarial respecte dels 
homes, que fa que una dona guanye un 13% menys que un home en treballs similars. 
Per tant, tenim una doble discriminació econòmica cap a les dones. 
 
 El mes de gener passat les Illes Canàries, que és l'única Comunitat Autònoma 
que té competència en la regulació d'impostos indirectes, van eliminar l'IGIC d'aquests 
productes (l'equivalent a l'IVA en la península). Molts altres països han eliminat els 
impostos indirectes o ho han reduït al mínim, com per exemple Anglaterra, Canadà, 
Austràlia, França, etc. 
 
 Per tot això, s'acorda: 
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 Primer. L'Ajuntament de Mislata insta el Govern central perquè inicie els tràmits 
per a reformar la fiscalitat dels productes d'higiene femenina, considerant-los béns de 
primera necessitat i reduint el seu tipus impositiu al mínim. 
 
 Segon. Instar el Govern Español que prenga les mesures necessàries per a 
combatre la desigualtat que provoca la Taxa Rosa i defensar la igualtat de preus dels 
productes sense discriminació de gènere. 
 
 Tercer. Donar trasllat dels presents acords al Govern central i als diferents 
grups parlamentaris de les Corts Generals. 
 
 Quart. Informar dels acords d'aquesta moció al teixit associatiu de Mislata i als 
mitjans de comunicació. 
 
 6. CONEIXEMENT DE LES RESOLUCIONS DE L'ALCALDIA-PRESIDÈNCIA 
I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN ADOPTATS DES DE LA SESSIÓ 
ORDINÀRIA DE 31 DE MAIG DE 2018 
 
 En compliment d'allò que disposa l'art. 42 del vigent Reglament d'Organització, 
Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats Locals, es dona compte de les 
resolucions adoptades per l'Alcaldia-Presidència, així com dels acords adoptats per la 
Junta de Govern des de la sessió ordinària celebrada el dia 31 de maig 2018. 
 
 7. PRECS I PREGUNTES 
 
 El Sr. Gil i Marín diu que durant els últims mesos han observat que diferents 
funcionaris i funcionàries de la casa s'han anat a altres administracions, i tot i que un 
dels motius al·legats és per raons econòmiques, després de parlar amb alguns i 
algunes d'elles, han manifestat que no es devia exclusivament a motius econòmics. 
Per aquesta raó, diu, el prec consisteix a aconseguir un millor clima laboral per a tots 
els treballadors i treballadores de l'Ajuntament de Mislata. 
 El Sr. alcalde respon que, com li va dir en el passat Ple, han sigut dos o tres 
treballadors els que han anat a altres administracions públiques, i ho fan sota la 
premissa del desig de millorar els seus llocs de treball. Afig que una de les persones 
ha sigut la cap de Personal, per a ser la gerent d'una Universitat Popular. 
Afirma que pel que els traslladen els mateixos sindicats en aquesta administració 
pública existeix un ambient de treball fantàstic. Per això, diu, assumeixen el prec, però 
repeteix que els treballadors d'aquesta casa tenen dret a progressar, i ho fan sota el 
compromís d'aquest govern a deixar la porta oberta perquè ho aconseguisquen, i 
pregunta al portaveu del grup Compromís si el que planteja és que aquesta 
administració no deixe el seu funcionariat anar-se'n en comissió de serveis per a 
progressar. 
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 El Sr. Gandia Escorihuela diu que el passat 31 de maig aquest Ple va realitzar 
una sessió ordinària que va ser retransmesa per internet, i recorda que el portaveu del 
seu grup portava demanant des del 2013 que els mislaters tingueren accés a la 
informació lliurement i es pogueren veure aquests Plens, cosa que va quedar 
aprovada per Ple al juliol de 2016. Recorda aquesta qüestió, diu, perquè en l'últim mes 
han comprovat que l'endemà, en contra del que es feia al principi, van penjar el Ple 
incomplet, i de les quatre hores que va durar el Ple només es va retransmetre la 
primera, i aquesta mateixa situació ve repetint-se des de fa mesos sense que tinguen 
coneixement de qui ha pres aquesta decisió. Afig que s'està ocultant el que es debat 
en el Ple i la postura dels grups pujant un tros tallat, i el vídeo complet pujar-ho als 
quinze dies, com han comprovat un mes més. El Ple de 31 de maig, diu, es va pujar a 
les xarxes el 13 de juny. En qualsevol cas, prossegueix, no hi ha cap problema tècnic 
perquè el Ple es puge a Internet, ja que és el que van fer els primers mesos, i s'ha 
pres una decisió política que impedeix al veïnat veure els Plens. 
 El Sr. Gandia Escorihuela prega que pengen els Plens municipals en Internet 
l'endemà de la seua celebració, tal com és ètic i democràtic, de la mateixa manera que 
es feia els primers mesos, fins que algú va decidir actuar d'una altra manera. 
 El Sr. alcalde li pregunta que si creu que ocultar informació als ciutadans de 
Mislata és aprovar la retransmissió del Ple per streaming, mentre que el grup Popular 
va eliminar les càmeres del saló de Plens. Afirma que li sembla insòlita la intervenció 
del Sr. Gandia, i afig que si hi ha hagut algun problema a penjar els Plens haurà sigut 
per una qüestió puntual del departament de Comunicació, ja que no tenen res a 
amagar, tal com han demostrat en infinitat d'ocasions. Afig que si actualment es 
retransmeten els Plens per streaming és gràcies a un govern socialista, mentre que el 
grup Popular va eliminar les càmeres, igual que van eliminar la possibilitat que els 
grups polítics pogueren escriure en la revista Ciutat de Mislata o la possibilitat que 
pogueren opinar en consells d'administració. 
Assenyala que els ciutadans els estan escoltant, i els tècnics de la casa poden 
cometre algun error, però ho fa el personal de la casa sense pràcticament despesa 
per a l'Ajuntament, i ell confia plenament en el departament de Comunicació i afirma 
que no hi ha cap intenció d'ocultar informació. 
Destaca que Mislata és la primera ciutat de la Comunitat Valenciana en qüestions de 
transparència. 
 El Sr. Martínez Montoro diu que a l'empara de l'article 13 del ROM plantejarà 
una pregunta que sol·licita que responga la Sra. Julián Ruiz: en l'últim Ple, durant el 
debat per a unir-se o no l'Ajuntament de Mislata al Pla Edificant, va manifestar que ja 
existia aqueixa adhesió des de molts mesos abans, quan el grup Popular els va dir 
que no estaven fent bé els deures amb el poble de Mislata; en el mateix Ple el Sr. 
Fernández Bielsa va dir que l'Ajuntament comptava amb més de nou milions d'euros 
per a un nou col·legi dins del Pla Edificant, però fins al moment, no han vist res que ho 
acredite. El portaveu del grup Popular va dir que imaginava que hi hauria un document 
escrit sobre aqueixa adhesió i va sol·licitar veure aquest document demanant que 
constara en acta, perquè si aqueixa adhesió existia des del mes de novembre, tal com 
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va dir la Sra. Julián Ruiz, se sol·licitava en aquell moment que en la següent comissió 
de Cultura s'entregara la documentació que així ho corroborara, perquè en cas de ser 
cert tindrien la informació que fins ara se'ls havia negat i, si no era cert, seria la 
segona ocasió en què haguera faltat a la veritat en aquest Ple. Afig que hi ha hagut 
dues comissions de Cultura i no els han facilitat cap document que constate l'adhesió 
des de novembre com va dir, ni la quantitat de diners que correspondria pel Pla 
Edificant. 
La pregunta és si té intenció d'entregar la documentació sol·licitada en el Ple de maig i 
que hui tornen a sol·licitar. 
 El Sr. alcalde diu que abans que conteste la Sra. Julián Ruiz vol fer una 
reflexió, perquè sembla que no li agrada al grup Popular que la Generalitat 
Valenciana, a través del Programa Edificant, vaja a destinar a Mislata més de huit, nou 
o deu milions, o els que finalment decidisca la Generalitat que costen les obres i les 
millores que es realitzaran en els col·legis públics de Mislata, sembla que els molesta 
que Mislata vaja a tindre un nou col·legi públic o una Escola Oficial d'Idiomes pròpia, 
amb més nivells i idiomes i amb més capacitat, que es reparen els patis dels col·legis i 
es milloren les infraestructures, i que la prioritat per al grup Popular siga quant 
dedicarà exactament la Generalitat Valenciana. 
Finalitza recordant que porten quaranta anys esperant eliminar un barracó en aquesta 
ciutat i que el Partit Popular en el Govern Valencià no va fer absolutament res, i ara, 
gràcies al Programa Edificant, es podran solucionar moltes de les deficiències que 
corresponien al Govern Valencià des de fa dècades. Afig que recentment es va 
inaugurar un menjador escolar al Col·legi Ausiàs March, que era una reivindicació de 
molts ciutadans i ciutadanes des de fa una dècada. 
 Pren la paraula la Sra. Julián Ruiz i després de referir-se al menjador de 
l'Ausiàs March, les finestres del Jaume I, la rampa i les escales de l'Almassil, afirma 
que  s'han fet moltes coses en només tres anys. 
Prossegueix dient que sembla que no tenen comunicació en el grup Popular, ja que 
totes les preguntes que va fer de forma detallada el Sr. Gandia Escorihuela van ser 
escrites en l'acta, i la presidenta de la Comissió, la Sra. Luján Martínez va contestar a 
cadascuna d'elles i sobre les quals no van ser respostes en aquell moment  se'ls va dir 
que podien consultar l'expedient oportú. Afig que el que manca a la veritat, i també 
consta en l'acta, és el Sr. López Bronchud, que va dir que havia visitat l'expedient 
quan no era així, tal com li han confirmat els tècnics del departament d'Educació, i que 
el que sí havien visitat era la documentació que van portar al Ple, que és molt menys 
àmplia. Afig que allí tenen tota la documentació, tot el que anirà constant de manera 
detallada es posarà en els expedients, i les primeres memòries que ja s'han pujat 
contenen el cost de cadascuna de les actuacions. En aquest moment, diu, Conselleria 
ha entregat dues, que consten en l'expedient que té el departament d'Educació. 
 El Sr. López Bronchud diu que el passat 13 de juny el Sr. Moreno Porcal va dir 
en els mitjans de comunicació que “El Partit Popular de Mislata es veu involucrat de 
nou en una trama de corrupció amb una sentència que dona com a fet provat que 
diversos actes de la campanya electoral del PP valencià de 2007, un d'ells a Mislata, 
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va ser pagat amb diners provinents del finançament irregular“; segons aquestes 
declaracions, el responsable d'aquesta campanya va ser l'actual portaveu i 
responsable de comunicació del Partit Popular a la Comunitat Valenciana, López 
Bronchud i la seua pregunta és si continua mantenint el Sr. Moreno Porcal tot el que 
va dir el 13 de juny en els mitjans de comunicació. 
 
 El Sr. Alcalde diu que, independentment de com funcionen els mitjans de 
comunicació, el que és real és una sentència de Gurtel que ha fet caure el Govern de 
Mariano Rajoy, en la qual es diu que el Partit Popular va realitzar uns actes a València 
que es van finançar irregularment. Això, afig, no ho diu el Sr. Moreno Porcal, sinó un 
jutge que ha enviat a presó moltes persones. 
Prossegueix dient que el Partit Socialista, per a salvar les institucions públiques actua 
en huit hores, mentre que el Partit Popular tarda anys, i tenen a un president de la 
Generalitat a la presó, amb sentències fermes que són una vergonya per al país. 
 Pren la paraula el Sr. Moreno Porcal i llig la notícia que diu: “El portaveu de la 
direcció socialista de Mislata, Ximo Moreno, ha lamentat que el nom de Mislata haja 
eixit hui en la premsa per la sentència de l'Audiència Provincial que dona com a fet 
provat que “el PP va pagar actes en la campanya de 2007 amb la ‘caixa B’ de 
finançament il·legal del seu partit”. 
Segons es desprén de la sentència, continua, el Partit Popular es va finançar 
irregularment almenys per a tres actes, a Mislata, Quart de Poblet i Silla. Des de les 
files socialistes ho qualifiquen com “presentar-se a unes eleccions dopats, falsejant els 
comptes, fent paranys i jugant brut”, i li demanen al portaveu popular que done 
"explicacions a la ciutadania de com van finançar la seua campanya electoral, 
mitjançant la qual ell va aconseguir el càrrec de regidor electe de l'Ajuntament de 
Mislata”. 
Assenyala que el que demanava és que s'explicara qui va finançar la campanya, si el 
PP de Mislata o el Partit Popular de la Gurtel, ja que en la sentència se cita un acte a 
Mislata el 13 de gener de 2007. 
 El Sr. Alcalde diu que en aquest acte es va sortejar un creuer i un dels 
responsables del mateix era el Sr. López Bronchud. 
 El Sr. López Bronchud demana que conste en acta que el Sr. Moreno Porcal no 
ha respost a la pregunta concreta que li ha fet. 
 
 I, sense més assumptes a tractar, a les vint-i-una hores, per l'Alcaldia-
Presidència s'alça la sessió, de tot la qual cosa s'estén la present acta, que signa el 
Sr. alcalde-president, amb mi el secretari que en done fe. 
 
 L'ALCALDE        EL SECRETARI 
 


